煤炭学报 2012, 37(10) 1677-1681 DOI: ISSN: 0253-9993 CN: 11-2190

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

论文

组合方式对煤岩组合体力学特性和破坏特征影响的试验研究

张泽天, 刘建锋, 王璐, 杨昊天, 左建平

四川大学 水利水电学院,四川 成都 610065

摘要:

为探讨组合方式对煤岩组合体力学特性和破坏特征的影响,利用MTS815岩石力学试验系统,分别对岩-煤-岩 (YMY)、岩-煤(YM)及煤-岩(MY)3种组合方式试件进行了单轴压缩和三轴压缩试验研究。试验结果表明,组合体试件破坏主要集中在其煤体部分,而与组合和加载接触方式无关;煤体部分损伤发展和破坏程度的加剧,在一定程度上会诱导岩体出现损伤和发生破坏。单轴加载条件下,3种组合方式均表现为以煤体部分拉张破坏为主的破坏特征,YMY组合的平均抗压强度为40.03 MPa,分别是YM和MY组合方式对应平均值的1.80和1.53倍;三轴加载条件下,均表现为以煤体部分剪切破坏为主的破坏特征;随围压压力增加,各组合方式三轴抗压强度平均值逐渐趋近。

关键词: 组合方式; 煤岩组合体; 力学特性; 破坏特征

Effects of combination mode on mechanical properties and failure characteristics of the coal rock combinations

Abstract:

To discuss the effects of coal rock combination mode on its mechanical and damaging characteristics, the uniaxial and triaxial compressive tests for three combination modes, such as Rock Coal Rock (YMY), Rock Coal (YM) and Coal Rock (MY), were carried out on MTS815 Rock Mechanics Testing System. The results show that the failure mainly concentrates on the coal part of combination specimen, and do not be affected by the combining mode and the loading condition. The development of damage and increase of failure extent in coal part can result in the emergence of damage and failure in rock part to some extent. The failure states are mainly tensile failure and happens in coal part for uniaxial compressive test. The uniaxial compressive strength of YMY is 40.03 MPa, which is 1.80 and 1.53 times of YM and MY, respectively. Under triaxial compressive condition, the failure are all mainly shear failure in coal part, and the average triaxial strength for three combination modes gradually approaches with the confining pressure increasing.

Keywords: combination mode; coal rock combination; mechanical property; failure characteristic

收稿日期 2011-06-21 修回日期 网络版发布日期 2012-10-29

DOI:

基金项目:

国家重点基础研究发展计划 (973) 资助项目 (2011CB201201, 2010CB226802); 国家自然基金煤炭联合基金资助项目 (51134018)

通讯作者: 张泽天

作者简介: 张泽天(1988—), 男,河北张家口人,硕士研究生

作者Email: znthe123@126.com

参考文献:

本刊中的类似文章

Copyright by 煤炭学报

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF(1529KB)
- ▶[HTML全文]
- ▶参考文献PDF
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶浏览反馈信息

本文关键词相关文章

组合方式;煤岩组合体;力学 特性;破坏特征

本文作者相关文章

PubMed